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WEEK 8

ABY - sentences



ABY (kniha strana 157)

The conjunction "ABY" means "to, in order to, so that". 

It is formed similarly to the conditional: auxiliary ABY (in specific form) + L-form of the verbs

PRACOVAT

(já) ABYCH pracoval/a (my) ABYCHOM pracovali

(ty) ABYS pracoval/a (vy) ABYSTE pracovali

(on/ona) ABY pracoval/a (oni) ABY pracovali

The verb used in the sentence with "aby" is always in the -l form, no matter in what person or tense the verb in the first sentence is: 
Řekl, abys přišel v 7 hodin.
Řekli jsme, abys přišel v 7 hodin.
Určitě řekne, abys přišel v 7 hodin. 

Auxiliary verb is always in the second position in the 
sentence.

Do not forget about irregular l-forms (číst - četl, chtít - chtěl, jít 
- šel/šla/šli, pomoct - pomohl, jíst - jedl, sníst - snědl …).



Meaning

The clauses with “aby” express:

a) PURPOSE
Sportuju, abych byl zdravý. (já)
Učíš se česky, abys mohl mluvit s pacienty. (ty)
Vzal jsem si aspirin, aby mě nebolela hlava. (hlava)

b) Clauses of OBJECT (REQUEST, ADVICE, WISH, RECOMMENDATIONS, APPEALS, WARNINGS…)
Constructions like "I want something to happen" or "I want someone to do something" after verbs of “telling” and 
“wishing”, where English has an infinitive with “to”. Typical verbs: chtít, říkat/říct, doporučovat/doporučit (to 
recommend), prosit/poprosit (to ask), radit/poradit (to advice), žádat/požádat (to ask/apply)*

Doktor mi doporučil, abych sportoval. - The doctor recommended me to do sports. (JÁ)
Řekl jsem jim, aby mluvili pomalu. - I told them to speak slowly. (VY)
Petr nás požádal, abychom mu pomohli. - Petr asked us to help him. (MY)
* these verbs need the dative, observe the dative case (2nd object)

 



Examples

● Řeknu kamarádovi/mu, ABY (on) přišel zítra. 

● Řeknu kamarádce/jí, ABY (ona) přišla zítra. 

● Řeknu kamarádce a kamarádovi/jim, ABY (oni) přišli zítra. 

● Profesor mi (= já) řekl, ABYCH přišel zítra. 

● Řekli jsme ti (= ty), ABYS nikam nechodil/a zůstal doma. 

● Doktorka nám (= my) řekla, ABYCHOM přišli zítra. 

● Řekla jsem vám (= vy), abyste nikam nechodili.

* dative


